

Ways of talking about Future (M4c)

Способы выражения будущих действий

FUTURE TENSES	Grammar structure	Function	Example
	Present simple	• Time tables: flights, cinema, train, school shifts...	Our plane leaves at 7:05 tomorrow.
	Present continuous (is/are/ am -ing)	• Arrangements • Dates	We are meeting the CEO at 8 am on Monday.
	Be going to	• Plans • Intentions • Predictions based on evidence	We are going to hire new workers because there is a large demand of working force.
	Will	• Predictions based on opinions • Promises • Sudden decisions • Simple future events	I will call you later to confirm my attendance.
	Will be -ing	• Future actions in progress at certain time in the future.	Tomorrow morning I will be having a videoconference, so please don't call me.
	Will have + past participle	• Achieved future actions	By 2020, I will have finished my major and I will have had my first job.
	Will have been+ -ing	• Something in progress for a period up to a specified time.	By 2020, we will have been working for a big company.
	Be + to+ verb	• Informal plan, official arrangement or order	Mc Donald's is to launch their new hamburger for this summer.
	Be + due to+ verb	• Expected to happen or arrive at a particular time. • Unlikely to happen	His new book is due to be published next year
	Could/ might/ may	• Prediction that is not certain • 25%- 30% of possibility	We'll try to get there early but we may arrive late if there's a lot of traffic.

♦ Употребление Present Simple в будущем:

- для выражения будущего, когда говорим о расписании (транспорта, кино).
- когда речь идет о событиях и планах, если они зафиксированы и мы не можем их изменить.
*I **have** a doctor appointment on Monday.*
- Используйте Present Simple после слов:
after (после),
before (до),
as soon as (как только),
when (когда),
once (когда, как только),
until (до тех пор, пока).
*Have your lunch **before** you leave.*

♦ Употребление Present Continuous в будущем:

- для обозначения запланированного действия, которое произойдет в ближайшем будущем.
В таких предложениях, как правило, присутствуют слова
today (сегодня),
tonight (сегодня вечером),
tomorrow (завтра),
next week (на следующей неделе),
in May (в мае) и т. д.
*We **are meeting** for dinner **on Saturday night**. You can come if you want.*
- когда говорим о действии, которое собираемся совершить сразу же после того, как упомянули о нем. В таких предложениях используем глаголы движения:
go (идти),
come (приходить),

arrive (приезжать),
leave (уходить) и др.

Sorry, I can't wait anymore. I'm leaving.

♦ Употребление конструкции to be going to do smth в будущем:

- для обозначения/выражения наших планов и намерений
He's studying medicine. He's going to become a doctor.
- Предсказания будущего, основанные на очевидных фактах
Wow! Look at the trees! They're going to blossom.

♦ Употребление Future Simple в будущем:

- Спонтанные решения, принятые в момент речи. Время Future Simple служит для того, чтобы объявить о своем решении в момент его принятия.
The phone's ringing. - Oh, I'll pick it up.
- Обещания. Future Simple используется, когда мы что-то обещаем. Часто в таких предложениях употребляется глагол to promise (обещать).

I promise I will take care of your cat.

- Предложения. Future Simple используется для выражения предложения что-то сделать. Напомним, что в данной функции в вопросительных предложениях может встречаться глагол shall.

Shall we take a coffee break?

- Угрозы. Future Simple используется для выражения угрозы.

You will regret your decision.

- Предсказания, основанные на мнении говорящего

Future Simple используется для предсказаний, которые основываются исключительно на опыте и мнении говорящего. Когда мы используем will, говоря о будущем, у нас нет фактов, подтверждающих то, что действие произойдет. В этой функции часто используются такие маркеры Future Simple, как:

I think (я думаю),

I guess (я догадываюсь),

I believe (я верю/считаю),

I suppose (я предполагаю),

I assume (я предполагаю),

I'm sure (я уверен),

I hope (я надеюсь),

I'm afraid (я боюсь) и другие,

а также слова

perhaps/maybe (возможно),

probably (вероятно),

certainly (конечно).

I believe he will make a good father.

- Будущие события, которые нельзя изменить.

Future Simple используется в ситуациях, когда действие, о котором идет речь, точно произойдет, и мы ничего не можем изменить. То есть в этих ситуациях от нас ничего не зависит.

He'll turn 60 in May.

♦ Употребление Future Continuous в будущем:

- когда говорим о продолжительном действии, которое будет происходить в будущем в какой-то период времени. Это время может быть указано или понятно из контекста.
I will be meditating, so don't disturb me, please.
- в вежливых вопросах
Could you tell me if we will be visiting Saint Paul's Cathedral today?

♦ Употребление Future Perfect Simple в будущем:

- для действий, которые будут завершены до определенного момента в будущем.
Наиболее популярное слово-маркер этого времени — **by** (к какому-то моменту).
They will have left by the time we arrive.

♦ Употребление Future Perfect Continuous в будущем:

- когда говорим о действии, которое будет продолжаться до определенного момента в будущем или другого действия.
I will have been teaching her Spanish for a year by the time she visits Spain.
- когда необходимо указать причину какого-либо действия в будущем.
В таких предложениях присутствует союз
so (поэтому),
because (потому что).
She will have been singing for an hour so she will need a few bottles of warm water.

Tasks:

1. Choose the correct answer:

- 1) Мы встречаемся в ресторане в 7 часов вечера.
a) We will have met in the restaurant at 7 o'clock in the evening.
b) We are meeting in the restaurant at 7 o'clock in the evening.
c) We will meet in the restaurant at 7 o'clock in the evening.
- 2) Поезд отправляется в 5 утра. Мне придется рано проснуться и вызвать такси.
a) The train is leaving at 5 in the morning. I will have to wake up early and call a taxi.
b) The train is about to leave at 5 in the morning. I will have to wake up early and call a taxi.
c) The train leaves at 5 in the morning. I will have to wake up early and call a taxi.
- 3) Боюсь, что к тому времени, как мы приедем, они уже все обсудят.
a) I am afraid by the time we arrive, they will be discussing everything.
b) I am afraid by the time we arrive, they will have been discussing everything.
c) I am afraid by the time we arrive, they will have discussed everything.
- 4) Я буду работать весь вечер, пожалуйста, не беспокойте меня и отмените все встречи.
a) I will be working all evening, please don't disturb me and cancel all meetings.
b) I will have been working all evening, please don't disturb me and cancel all meetings.
c) I am working all evening, please don't disturb me and cancel all meetings.
- 5) Я вот-вот усну. Давай включим другой фильм. Этот совсем скучный.
a) I am about to fall asleep. Let's watch another film. This one is very boring.
b) I am to fall asleep. Let's watch another film. This one is very boring.
c) I am falling asleep. Let's watch another film. This one is very boring.
- 6) Чувствую себя ужасно. Я возьму больничный на сегодня.
a) I feel terrible. I take a sick day.
b) I feel terrible. I am taking a sick day.
c) I feel terrible. I will take a sick day.
- 7) Небо такое серое. Скоро будет дождь. Возьми зонт или дождевик.
a) The sky is so grey! It will rain soon. Take an umbrella or a raincoat.
b) The sky is so grey! It is going to rain soon. Take an umbrella or a raincoat.
c) The sky is so grey! It will have been raining soon. Take an umbrella or a raincoat.
- 8) Мне кажется, что состояние экономики только ухудшится и средняя заработная плата больше не станет.
a) I believe that the economic situation is getting worse and the average salary is not increasing.
b) I believe that the economic situation will be getting worse and average salary will not be increasing.
c) I believe that the economic situation will get worse and the average salary will not increase.

1	2	3	4	5	6	7	8

2. Choose the correct item to fill in the gaps:

- 1) By the time you come, everyone ... home! a) will have gone b) will be going
- 2) There's my favourite film on at the cinema. It ... at 8, ... ?
 a) starts b) is starting / a) will you go b) will you be going
- 3) You are so slow! When you are through, I ... for hours! a) will have been waiting b) will wait
- 4) In a week we ... Helen's birthday. a) will celebrate b) are celebrating
- 5) Contact me at any time. I ... at the Royal Hotel. a) am going to stay b) am staying

1	2	3	4	5

3. Match the sentences with the definitions of future actions.

1) We've run out of bread. — I will go now and buy some.	1 -	a) действие, которое совершится до определенного момента в будущем
2) Tomorrow the first train for London leaves at 5.45 a.m. as usual.	2 -	b) действие, которое будет совершаться какое-то время до определенного момента в будущем
3) At eight tonight my family will be watching TV.	3 -	c) сиюминутное решение
4) Margaret will have finished the book by the end of the month.	4 -	d) запланированное действие в ближайшем будущем
5) By May we will have been living in London for a year already.	5 -	e) расписание